
REFERAT - Netværksgruppe Børn og Unge den 29. november 2024 kl. 11.05-13.00   
Virtuelt møde i TEAMS 
Afbud: Julie Folke Jacobsen (Kalundborg), Stine Gran Hansen (Kalundborg), Bodil Pedersen (Guldborgsund), Charlotte Jensen (Solrød), 
Sanne Thaaning (Sorø) 
 
Deltagere: Peter Rymann (Greve), Nanett Babett Flamgaard (Holbæk), Lone Nygaard Jensen (Køge), Lotte Christensen (Lolland), Steen 
Bager (Odsherred), Margit Nygaard Mikkelsen (Ringsted), Henrik Kjer (Ringsted), Christel Jørgensen (Roskilde) Rikke Kvistgaard Laursen 
(Slagelse) Helle Stisen (Solrød), Kira Ziethen (Vordingborg), Anja Sigvard Steensgaard (Vordingborg), Ania Holm (Region Sjælland), Povl 
Skov og Lisbeth Broberg (Rammeaftale Sjælland) Referat: Rie Nielsen (Holbæk). 

 

Dagsordenspunkt 
Vejledende tidspunkter 

Referat 

1. Nyt fra 
Rammeaftale 
Sjælland  

 

Link til referat fra 

styregruppen i 

rammeaftale Sjælland 

Povl Skov gennemgik slides med nyt fra Rammeaftale Sjælland. Se også vedlagte slides. 

Af særlig interesse for netværk børn og unge kan nævnes: 

• Rammeaftale 2025-2026: Status er at sagerne er godkendt i K17 og KKR og nu er ude 
i kommunerne til godkendelse. Rammeaftalen har tre fokusområder: 

1. Rette indsatser og tilbud til borgeren – indhold, kvalitet, tid, pris (De 3 fælles 
kommunale principper) 

2. Styrket sektorsamarbejde om borgere på socialpsykiatri- o9g 
handicapområdet 

3. Øget trivsel blandt børn og unge – styrket indsats & forebyggelse. Dette 
omfatter blandt andet: Samarbejde med psykiatrien, plejefamilier, 
forebyggelse, overgang ung til voksen 

Rammesekretariatet forventer, at der afholdes temamøder primo 2025 mhp at 

drøfte udmøntning og implementering. 

 

• Nyt fra Socialstyrelsen - centrale udmeldinger (landsdækkende): Antallet af centrale 
udmeldinger er steget, og der er kommet 2 gen-udmeldinger af tidligere centrale 
udmeldinger.  

o Ift. den centrale udmelding om domfældte udviklingshæmmede er 
afrapporteringen færdig og behandlet i K17 og KKR og på vej til behandling 
i kommunerne.  

o Ift. den centrale udmelding om udsatte gravide med skadeligt 
rusmiddelforbrug med behov for døgnbehandling – er det en meget lille 
målgruppe, som kommunerne sjældent møder, som der er ved at blive 
udarbejdet svar på med svarfrist 31/5 og inden da administrativ og politisk 
behandling.  

 

• Nyt fra KL: Væksten i sociale anbringelser på sikrede institutioner er steget, hvilket 
giver store kapacitetsudfordringer. Der er nedsat en arbejdsgruppe i regi af KL’s 
koordinationsforum som bl.a. foreslår en kapacitetsudvidelse med åbning af flere 
pladser. 
 

• Standardkontrakter: Temamøde om kontraktforhandling blev afholdt 19. september 
2024. Der er etableret et kontraktnetværk på tværs af kommunerne i Region 
Sjælland for både børne- og voksenområdet og der arbejdes også videre med 
implementeringstiltag. 
 

2. Velkommen og 
godkendelse af 
dagsorden og 
referat  

Efter kort præsentationsrunde blev dagsorden og referat godkendt. 

 

3. Status på de tre 
fælles kommunale 
principper + 

Lisbeth Broberg præsenterede slides med status på udviklingsdelen af den nye 
rammeaftale. Se også vedlagte slides. 
 

https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/arrangementer/temamode-om-kontraktforhandling-pa-det-specialiserede-socialomrade-19-9-2024/
https://www.rs17.dk/arrangementer/temamode-om-kontraktforhandling-pa-det-specialiserede-socialomrade-19-9-2024/


drøfte 
fokusområder 

 

 

Bilag 3: De tre 
principper 

 

Link til referat fra 
styregruppen i 
rammeaftale 
Sjælland 

• Status på fælles kommunale principper: Godkendt i KKR Sjælland og i alle 17 
kommuner. Nu skal de implementeres, dvs. de indsatsområder, der hører under 
principperne.  

• Organisation til implementering: Der justeres på organisationen for at styrke 
implementeringen: 

o Udviklingsstyregruppen bliver en implementeringsgruppe og der oprettes 
samtidig et permanent forum for chefer og direktører på dels voksen- og 
dels børneområdet 

o Der etableres ad hoc grupper som kan udføre specifik, afgrænset opgave. 
Når opgaven er afsluttet og evalueret, lukkes gruppen ned igen 

o Netværksgrupperne bliver mere selvstændige. Men både styre- og 
implementeringsgruppen vil ind imellem mødes med netværksgrupperne 
mhp. sparring og input til retning mv.  

 
Efterfølgende blev en række spørgsmål/emner drøftet, herunder: 
 

• Uklare sammenhænge: Netværket oplever, at det er svært at se 
sammenhængen mellem de tre fælles kommunale principper og 
fokusområderne i rammeaftalen. Der er behov for at det bliver tydeligere – 
også tydeligere kommunikeret. 

 

• Behandlings- og specialundervisningstilbud: Runde ift. hvilke kommuner der 
forventer at gå med i fælles udbud. Nogle kommuner var positive for det fælles 
udbud. Men de fleste gav udtryk for hellere at ville arbejde med en andre 
strategier, fx:  

o Styrket § 20,2 i kombination med indsatser i hjemmet. 
o Interessere sig for hvorfor der er langt færre af disse tilbud i Jylland 

end på Sjælland 
o Styrket samarbejde i regionen om det kontraktlige 

Nanett opfordrede ’tvivler-kommuner’ til at kontakte konsulent i Holbæk 
Kommune for at høre om hendes erfaringer. Hun har tidligere arbejdet på 
behandlings- og specialundervisningstilbud i Nordsjælland, som indgik i den 
første rammeaftale og arbejder nu med at føre tilsyn med disse tilbud i Holbæk 
Kommune. Nanett gjorde i den forbindelse opmærksom på, at selv om Holbæk 
går med i udbuddet, så vil de kommuner, der bar børn på specialtilbud i 
Holbæk Kommune, ikke få fordele af skærpede kontrakter m.v., hvis 
kommunerne ikke selv er en del af det fælles udbud.   

• Konklusion: Behandlings- og specialundervisningstilbud bliver et fælles fokuspunkt 
for netværket i 2025. 

    

4. Sikrede afdelinger 
 

 

Ania præsenterede tendenser på de sikrede afdelinger, særligt mht. udvikling i antal, 
varighed og anbringelsestype.  Se også vedlagte slides. 

Ania gjorde opmærksom på, at kapacitetsudfordringerne også for nylig blev drøftet i 
KL’s koordinationsforum, og at hun ikke har dette med, da hun ikke har fået referat 
herfra endnu.  

Hovedkonklusionen er, at det særligt er en stigning på varighed og på de sociale 
anbringelser, der giver kapacitetsproblemerne.   

Efter oplægget gav flere kommuner udtryk for, at pladsmangel giver rigtig store 
udfordringer i kommunerne. Både ift. unge med dom mv. og ift. unge, som skal have 
en plads pga farlighedskriteriet, og hvor kommunerne så ikke har mulighed for at 
skærme dem eller omgivelserne. 

https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/


5. Netværkets 
årsrapport for 
2024 skal 
kvalificeres og 
godkendes 

Rie præsenterede udkast til årsrapport der blev kvalificeret af netværket. 

Opdateret udkast vedhæftet referatet. Hvis I har yderligere input eller rettelser, skal I 
sende dem til Rie senest 17. december. Ellers betragtes årsrapporten som godkendt af 
netværket.  

6. Netværksmøder 
2025 

 

 

Møderne i 2025 afholdes som udgangspunkt virtuelt kl. 10-13 på følgende datoer, der 
alle er fredage: 

o 7. marts 
o 2. maj 
o 12. september 
o 14. november 

Datoerne ligger en uge før styregruppemøde 

7. Punkter til 
kommende 
netværksmøde 

 

• Den nye rammeaftale 2025 – De tre fokusområder og de fælles kommunale 
principper. Overordnet drøftelse af, hvordan netværket skal arbejde med dette 
punkt.  

• Implementering af standardkontrakterne: Hvordan arbejder kommunerne med 
dette? Nanett tilbød at fortælle om Holbæks erfaringer med implementering af 
standardkontrakterne for et år siden.  

• Behandlings- og specialundervisningstilbud: Kan netværket arbejde sammen 
om kontrakter på dette område? Andre strategiske samarbejder ift. dette 
emne?  

8. Eventuelt 
 

Nanett og Rie giver tovholderstafetten videre til Solrød/Helle. 
Rie sender opdateret deltagerliste til Helle, der indkalder de aftalte møder i 2025. 

 


